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سرمقاله

بدون حضور شایستگان مفری برای 
توسعه نخواهیم داشت 

ادامه از صفحه یک
وقتی افرادی را در جلسه ای می بینیم که فرد 
تصمیم گیر الزاما در یک سازمان خصوصی و یا 
دولتی و یا … به لحاظ دانش، توان مدیریتی و 
تجربه شایستگی لازم را ندارد فضای یاس و البته 

کارشکنی غلبه خواهد یافت.
توسط  بار  اولین  برای  شایسته سالاری  کلمه 
مایکل یانگ  انگلیسی، در سال ۱۹۵۸ در کتاب: 

طلوع شایسته سالاری، مطرح شد.
وی در کتاب خود موقعیت اجتماعی افراد را در 
آینده، ترکیبی از بهره هوشی و تلاش و کوشش 
فراوان دانسته بود. یانگ در این کتاب پیش بینی 
کرده بود که این نظام اجتماعی جدید در نهایت 
به یک تحول اجتماعی منجر می شود که در آن 
توده های مردم، نخبگانی را از قدرت خلع می کنند 
که از احساسات و نیازهای عامه مردم، فاصله 
گرفته اند. با وجودی که این تعریف از شایسته 
سالاری یک معنی منفی در ذهن تداعی می کند، 
ولی خیلی ها معتقدند که هیچ نظام و سیستمی 
بهتر و عادلانه تر از نظام شایسته سالاری برای 

جوامع مختلف نیست.
بسیار  شایسته سالار  نظام  آنها،  باور  به 
عادلانه تر و کارآمدتر از سایر نظام های سیاسی 
به  نهایت،  در  و  است  موجود  اجتماعی  و 

تبعیض های اجتماعی پایان می دهد.
سالاری  شایسته  پذیرش  به  حاضر  ما  آیا 

هستیم؟
به گمانم اقتصاد ایران بسیار با مفهوم شایسته 
سالاری فاصله دارد و این امر بسیار بر توسعه 

ایران تاثیر منفی خواهد داشت
نخواهی که ضایع شود روزگار 

به ناکار دیده مفرمای کار )سعدی(

اخبار

اخبار

یک رسانه لبنانی اعلام کرد
عربستان در انتظار رئیسی

یک رسانه لبنانی در گزارشی به توافق ایران و 
عربستان پرداخت و نوشت که مقامات ریاض 
این  به  ایران  رئیس جمهور  منتظر سفر  اکنون 

کشور هستند.
به گزارش ایسنا، روزنامه النهار در گزارشی 
ایران  مذاکرات  اولویت  در  لبنان  که  نوشت 
نه  مرحله  این  در  البته  نیست.  عربستان  و 
در  جایی  نیز  و سوریه  عراق  بلکه  لبنان  تنها 
مذاکرات ندارند و تمرکز بر روی اجرای توافق 
سفر  منتظر  اکنون  ریاض  و  است  دوجانبه 
به  ایران  جمهور  رئیس  رئیسی،  ابراهیم  سید 

عربستان است.
در این گزارش با اشاره به اوضاع نا به سامان 
برخی  که  چیزی  برخلاف  است  آمده  لبنان 
گونه  هیچ  می کنند،  مطرح  لبنان  در  طرف ها 

شکافی در توافق تهران و ریاض وجود ندارد.
توافق  که  است  آورده  گزارش  این  نویسنده 
ایران و عربستان اکنون در مرحله آزمودن حسن 
نیت ها و عملی کردن رویکردهای جدید دو کشور 

است.
در بخش دیگری از این گزارش آمده است که 
همکاری اقتصادی میان ایران و عربستان و دیگر 
کشورهای عربی حاشیه خلیج)فارس( منوط به 

برداشتن تحریم های آمریکا علیه ایران است.
اخیر  ماه  چند  طی  گزارش،  این  اساس  بر 
سفارت ایران در عربستان و کنسولگری کشورمان 

در جده به صورت رسمی بازگشایی شد.
همچنین در ۲۷ خرداد ماه ۱۴۰۲ »فیصل بن 
فرحان« وزیر امور خارجه عربستان بعد از ۱۷ 

سال به تهران سفر کرد.

چهره های مشهور اصلاح طلب ثبت 
نام در انتخابات مجلس را تکذیب 

کردند

و  جلودارزاده  کواکبیان،  ربیعی،  مرعشی، 
انتخابات  در  خود  نام  ثبت  خبر  سیاووشی 

مجلس را تکذیب کردند.
علی ربیعی در گفت وگو با ایلنا، خبر ثبت نام 
را  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  در  خود 
حزب  دبیرکل  مرعشی  حسین  کرد.  تکذیب 
کارگزاران سازندگی نیز خبر پیش ثبت نام خود 
کذب  را  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  در 

عنوان کرد. 
 طیبه سیاووشی نماینده مجلس دوره پیش 
مجلس شورای اسلامی هم خبر ثبت نام خود 
در انتخابات مجلس را تکذیب کرد و اعلام کرد 
همچنین  شد.   نخواهد  کاندیدا  انتخابات  در 
مصطفی کواکبیان و سهیلا جلودارزاده نیز اعلام 
انتخابات  در  برای حضور  ای  برنامه  که  کردند 

ندارند.
محمد  که  شده  گزارش  این  بر  علاوه 
شریعتمداری، مجید انصاری، محمدرضا عارف 
و الیاس حضرتی نیز خبر کاندیداتوری خود در 

انتخابات مجلس را تکذیب کردند.

اعتراض ۹ نفر از اعضای شورا 
درباره مداخلات مکرر داماد زاکانی 

در تصمیم گیری ها

ضمن  تهران  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
در  زاکانی  داماد  مکرر  مداخلات  از  انتقاد 
تصمیم گیری های برخی سازمان ها و شرکت های 
تابعه شهرداری گفت: متن این تذکر به امضای 
۹ نفر از اعضای شورای شهر رسیده است که 

تقدیم هیات رئیسه شورا خواهد شد.
به گزارش خبرنگار ایلنا، علی اصغر قائمی در 
تذکر خود در یکصد و شصت و نهمین جلسه  
دوره ششم شورای اسلامی شهر تهران گفت: 
موضوع این تذکر مدت هاست که آماده شده، 
اما فرصتی پیش نیامد که در صحن شورا مطرح 
عرض  اکراه  با  را  تذکر  این  امروز  البته  شود. 
می کنم و دوست نداشتم شرایطی پیش بیاید که 

کار به چنین تذکراتی کشیده شود. 
وی افزود: موضوع تذکر من مداخلات مکرر 
و  سازمان ها  از  برخی  در  زاکانی  آقای  داماد 
به  است،  تهران  شهرداری  تابعه  شرکت های 
گونه ای که حتی اختیار برخی تصمیمات ساده 

نیز از مدیران این سازمان ها سلب شده است. 
عضو شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: لغو 
حکم مشاوره برای داماد آقای زاکانی، قابل تقدیر 
بود، اما انتظار می رفت که این موضوع در عمل 
اجرا شود، نه این که شاهد اتفاقات دیگری باشیم 

که امروز می بینیم. 
هیچ  اخیر  سال  دو  داد: در  ادامه  قائمی 
دستاورد چشمگیر در مقیاس ملی با اهمیتی 
تهران  شهرداری  در  هوشمندسازی  حوزه  در 
نداشتیم، بلکه متاسفانه بعضا شاهد پس رفت 
می رسد  نظر  به  که  بودیم  اقدامات  برخی  در 
ریشه بعضی از این مسائل به همین مداخلات 

بازمی گردد. 
قائمی در پایان گفت: متن این تذکر به امضای 
۹ نفر از اعضای شورای شهر رسیده است که 
تقدیم هیات رئیسه شورا خواهد شد و امیدوارم 
شهردار محترم تهران، این معضل را با تدبیری 

خوب حل کنند. 

نظارت و کنترل بازار از اولویت های 
اساسی دولت است

شرایط  ارزیابی  و  رصد  جلسه  بیستمین 
اقتصادی کشور به ریاست رئیس جمهور برگزار 

شد.
در این جلسه که از ساعت 6 صبح امروز به 
ریاست سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، وزرای 
اقتصاد، نفت، نیرو، جهادکشاورزی و رئیس کل 
بانک مرکزی گزارش هایی از شاخص های مهم 
اقتصادی در تولید و مصرف، صادرات و واردات و 
همچنین فرآیند آزادسازی منابع بلوکه شده ایران 

در کشورهای خارجی ارائه کردند.
روند تامین کالاهای اساسی، روند کاهش ۲.۲ 
درصدی قیمت مسکن در تیرماه، روند کاهش 
قیمت گوشت قرمز، گوشت مرغ و تخم مرغ در 
هفته گذشته و کاهش بیش از ۲ درصدی نرخ 
از جمله مهمترین محورهای  و سکه  ارز، طلا 
گزارش های ارائه شده بود. رئیس جمهور نظارت 
و کنترل بازار، به ویژه در زمینه معیشت عمومی 
را از اولویت های اساسی دولت خواند و با اشاره 
به ضرورت توجه و مراقبت های لازم برای تقویت 
روند تولید در راستای شعار سال، بر عزم دولت 

در استیفای حقوق ملت تاکید کرد.

از متقاضیان  در جریان جلسه علنی دیروز، یکی 
رسیدگی به لایحه یک فوریتی حمایت از فرهنگ عفاف 
ارائه  به  اساسی  قانون   ۸۵ اصل  طبق  حجاب،  و 
توضیحات خود پرداخت و بعد از اظهارات نمایندگان 
مخالف و موافق، این موضوع به رأی مجلس گذاشته 
و  عفاف  لایحه  که  کردند  تصویب  نمایندگان  و  شد 

حجاب طبق اصل ۸۵ قانون اساسی بررسی شود.
لازم به ذکر است که طبق اصل ۸۵ قانون اساسی 
»سمت نمایندگی قائم به شخص است و قابل واگذاری 
به دیگری نیست. مجلس نمی تواند اختیار قانون گذاری 
را به شخص یا هیئتی واگذار کند ولی در موارد ضروری 
می تواند اختیار وضع بعضی از قوانین را با رعایت اصل 
هفتاد و دوم به کمیسیون های داخلی خود تفویض 
کند، در این صورت این قوانین در مدتی که مجلس 
و  اجرا می شود  آزمایشی  به صورت  تعیین می نماید 

تصویب نهایی آنها با مجلس خواهد بود.«
جلسه،  این  جریان  در  ایسنا،  گزارش  به 
حجت الاسلام جواد نیک بین عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس به عنوان متقاضی این درخواست خاطرنشان 
کرد که می توانیم از نخبگان و صاحب نظران مختلف 
کشور دعوت کنیم تا به کمیسیون بیایند و آنجا اظهار 
نظر کنند در حالی که این افراد در جریان رسیدگی به 

این لایحه اجازه حضور در صحن را ندارند.
و اما یکی از مخالفان هشتاد و پنجی شدن لایحه 
فراکسیون  قزلچه، رئیس  نوری  حجاب، غلامرضا 
مستقلین ولایی بود که گفت: سوال جامعه این است 
که چرا عده ای اصرار دارند که لایحه مهم حجاب و 
این لایحه در  بررسی شود؟ حداقل  عفاف در پستو 
صحن مورد رسیدگی قرار گیرد تا مردم در جریان قرار 

گیرند.
وی در بخش دیگری از توضیحات خود اضافه کرد 
که در این لایحه حتی به حوزه دانش آموزی نیز ورود 
شده است؛ وقتی یک دانش آموز ۱۰ ساله ای در مدرسه 
ای خلاف این قانون عمل کند باید والدین که صبح 
دانش آموز خود را به مدرسه فرستاده اند، شب او را 
از کلانتری تحویل گیرند و این می تواند جامعه را به 

هم بریزد.
در  قالیباف را  باقر  واکنش محمد  اظهارات،  این 
نوری گفت:  به  رئیس مجلس خطاب  و  پی داشت 
اطلاعات شما کاملا غلط و اشتباه است؛ در هیچ جای 
گزارش کمیسیون نیامده که فرد و خانم زیر ۱۸ سالی 
احضار شده و به کلانتری برده می شود. اینکه شما می 
گویید باید آنها را از کلانتری جمع کنید، کاملا دروغ 

محض است.
دیگر  از  که  هم  مهاباد  محمودزاده نماینده  جلال 
مخالفان این تقاضا بود، با بیان اینکه بررسی با عجله 
نیست،  کشور  مصلحت  به  حجاب  و  عفاف  لایحه 
گفت: این لایحه تمام آحاد جامعه و کشور را تحت 

تاثیر قرار می دهد و نباید با عجله تصویب شود.
محمودزاده همچنین خطاب به رئیس مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: شما سوگند خورده اید که بی طرف 

باشید و نمی توانید درباره این لایحه اظهار نظر کنید. 
شما گفتید الزامی برای دختران با سن پایین دیده نشده 
اما در تبصره ۴ ماده ۴6 این لایحه اسم محصلین آمده 
که زیر سن ۱۸ سال هستند در حالی که شما گفتید 

برای آنها احضار در نظر گرفته نشده است.
در ادامه جلسه علنی مجلس و در موافقت با هشتاد 
حجت الاسلام موسی  حجاب،  لایحه  شدن  پنجی  و 
غضنفر آبادی رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی تاکید 
عفاف،  و  حجاب  فرهنگ  از  حمایت  لایحه  که  کرد 
و  است  مجلس  این  برای  آبرویی  و  حیثیت  اعتبار، 
هرچه زودتر مجلس این لایحه را به تصویب برساند بر 

حیثیت خود افزوده است.
کمیسیون  بانکی پور عضو  همچنین امیرحسین 
فرهنگی در توضیح علت موافقت خود با این تقاضا، 
با بیان اینکه این لایحه بیشتر با سرحلقه ها، جریانات 
سازمان یافته، مدیران و تولید کنندگان، افراد در ارتباط 
با خارجی ها و سلبریتی ها کار دارد، عنوان کرد: یکی 
از نقاط مثبت این لایحه این است که اگر در خانواده 
مدیران تخلفی کرد، هیچ کدام از معافیت های این 

قانون برای مدیران در نظر گرفته نشود.
رای   ۴۹ موافق،  رای   ۱۷۵ با  نمایندگان  درنهایت 
مخالف و ۵ رای ممتنع از مجموع ۲۳۸ نماینده حاضر 
تصویب کردند که لایحه عفاف و حجاب طبق اصل 
۸۵ قانون اساسی بررسی شود. با توجه به موافقت 
نمایندگان با این تقاضا، لایحه عفاف و حجاب برای 

بررسی به کمیسیون حقوقی و قضایی ارجاع شد.
حضور  با  قضایی  و  حقوقی  کمیسیون  جلسات 
اعضای کمیسیون فرهنگی به عنوان کمیسیون فرعی 
تشکیل می شود منتها اعضای کمیسیون فرهنگی حق 
رای ندارند و رای گیری درباره مواد تنها توسط اعضای 

کمیسیون حقوقی و قضایی انجام می شود.
از روز یکشنبه جلسات کمیسیون حقوقی و قضایی 
برای بررسی کلیات و جزییات لایحه عفاف و حجاب 
شروع می شود و بعد از اتمام بررسی، گزارش آن به 
آزمایشی  مهلت  تعیین  جهت  مجلس  علنی  صحن 
در  نمایندگان  شد.  خواهد  ارجاع  لایحه  این  اجرای 
صحن علنی درباره جزییات لایحه نظر نمی دهند و 
تنها تعیین مهلت آزمایشی اجرای لایحه به رای مجلس 

شورای اسلامی گذاشته می شود.
رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای 
اسلامی گفت: جلسات کمیسیون حقوقی و قضایی 
درباره لایحه عفاف و حجاب از امروز آغاز می شود و 

این جلسات روزانه و در یک نوبت خواهد بود.
درخواستی  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
جلسات  زنده  پخش  برای  مجلس  رئیسه  هیئت  به 
خیر؛  کرد:  تصریح  است؟  شده  مطرح  کمیسیون 
تاکنون چنین درخواستی مطرح نشده است و باید این 
موضوع در جلسه کمیسیون بررسی شود. همه از این 
لایحه اطلاع دارند و به همین خاطر است که درباره آن 

صحبت می شود.
رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی همچنین درباره 
مدت زمان رسیدگی به لایحه عفاف و حجاب در این 
کمیسیون اظهار کرد: با توجه به اینکه در گذشته روی 
این لایحه بسیار کار کرده ایم، تلاش ما بر این است 
که در هفته آینده رسیدگی به لایحه عفاف و حجاب را 
به پایان برسانیم و گزارش کمیسیون را )جهت تعیین 

مهلت اجرای آزمایشی لایحه( به صحن ارسال کنیم.

امروز  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رییسه  هیات  عضو  یک 
کمیسیون تلفیق تصویب کرد که تمامی مشمولان خدمت سربازی 
دارای سه فرزند و بیشتر و مشمولان بالای ۳۵ سال دارای دو فرزند 

از خدمت سربازی معاف  شوند.
محسن دهنوی که در جلسه روز گذشته کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم توسعه حضور داشت، در مطلبی در صفحه توییتر خود 
نوشت: »در گام دوم اصلاح وضعیت نظام وظیفه و پس از افزایش 
حقوق سربازان در برنامه توسعه تصویب کردیم:  تمامی مشمولان 
خدمت سربازی دارای سه فرزند و بیشتر و مشمولان بالای ۳۵ سال 
دارای دو فرزند از خدمت سربازی معاف می شوند. این پیشنهاد پس 
از تصویب در صحن علنی و طی تشریفات قانونی، اجرا خواهد شد.
و سازوکارهای  قوانین  تغییر  با  باید  نیروهای مسلح  کل  ستاد 
مربوطه در جهت کاهش دوره خدمت سربازی، کاهش نیاز به 
خدمت  پاره وقت نمودن  و  عضویت ها  سایر  جایگزینی  با  سرباز 
سربازی اقدام کند.  به ازای هر سال خدمت امدادگران و نجات گران 

جمعیت هلال احمر نیز دو ماه کسر از خدمت لحاظ می شود.«
صحبت های دهنوی در حالی مطرح شد که یک عضو کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه گفت که کمیسیون تلفیق ستاد 
کل نیروهای مسلح را موظف کرد که نسبت به اصلاح مقررات از 
جمله کاهش مدت خدمت وظیفه عمومی، کاهش نیاز به سرباز 
از طریق جایگزینی سایر عضویت ها، کاهش نیاز به خدمت پیوسته 

سربازان و پاره وقت نمودن خدمت سربازی برای بخشی از مشاغل 
سربازی اقدام کند.

محمدحسن آصفری در گفت و گو با ایسنا با اشاره به جلسه 
کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم، گفت: کمیسیون تلفیق در 
مصوبه ای ستاد کل نیروهای مسلح را موظف کرد که به منظور 
تحکیم، دفاع از استقلال، تمامیت ارضی کشور، استفاده بهینه از 
ظرفیت های ملی، ایجاد انگیزه لازم برای جوانان در انجام خدمت 
وظیفه و رشد، تعالی و توانمندسازی و افزایش مهارت های آنها 
نسبت به تدوین ساز و کار بهینه سازی و استحکام بخشی نظام 
خدمت وظیفه عمومی، اصلاح مقررات ذی ربط از جمله کاهش 
طریق  از  سرباز  به  نیاز  کاهش  عمومی،  وظیفه  خدمت  مدت 
جایگزینی سایر عضویت ها، کاهش نیاز به خدمت پیوسته سربازان 
و پاره وقت نمودن خدمت سربازی برای بخشی از مشاغل سربازی 
به همراه الزامات آن اعم از فرهنگ سازی اقدام کرده و به تصویب 

فرمانده معظم کل قوا برساند.
طول  در  که  کرد  تصویب  کمیسیون  همچنین  داد:  ادامه  وی  
سال های اجرای برنامه مشمولان دارای ۳ فرزند و بیشتر، مشمولان 
بالای ۳۵ سال دارای دو فرزند از خدمت سربازی معاف شوند. ستاد 
کل نیروهای مسلح مکلف شد در راستای تعیین تکلیف مشمولان 
غائب  مشمولان  وضعیت  تا  کند  برنامه ریزی  نحوی  به  غائب 

مشخص شود.

همزمان با مخالفت ها و موافقت ها در صحن علنی مجلس

لایحه عفاف و حجاب به کجا رسید؟
تقاضای رسیدگی به لایحه حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب طبق اصل ۸۵ قانون اساسی )بررسی در کمیسیون به جای صحن( در جلسه علنی روز گذشته 

)یکشنبه( بیست و دوم مرداد ماه ۱۴۰۲ مجلس شورای اسلامی از سوی عده ای از نمایندگان مطرح شد و مورد موافقت مجلس قرار گرفت.

وهای مسلح موظف به کاهش مدت سربازی شدجلسه کمیسیون تلفیق در مورد خدمت نظام وظیفه ستاد کل نیر

غلامرضا نوری 
قزلچه  گفت: 
سوال جامعه 
این است که 
چرا عده ای 
اصرار دارند 

که لایحه مهم 
حجاب و عفاف 

در پستو بررسی 
شود؟ حداقل 
این لایحه در 

صحن مورد 
رسیدگی قرار 
گیرد تا مردم 

در جریان قرار 
گیرند

نشست هم اندیشی با خبرنگاران حوزه های حقوقی و قضایی رسانه ها پیش از ظهر شنبه 
۲۱ مرداد ماه جاری، به مناسبت روز خبرنگار با حضور رئیس و نواب اسکودا، عباس عبدی 
روزنامه نگار و کامبیز نوروزی حقوقدان و مدرس حقوق مطبوعات در محل اتحادیه سراسری 

کانون های وکلای دادگستری ایران برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران )اسکودا(، دکتر 
جعفر کوشا رئیس اسکودا در این نشست ضمن تبریک روز خبرنگار گفت: باید از اصحاب 
رسانه بابت همراهی با نهاد وکالت طی ایام اخیر تشکر کنم و همچنین آرزو دارم دو خبرنگاری 
که در بند هستند، هر چه زودتر به آغوش خانواده بازگردند. به اعتقاد من جامعه وکالت و 
صنف رسانه و خبرنگاران تشابهات زیادی با یکدیگر دارند که یکی از آن ها شفافیت و دومی، 
ارتباط مستقیم با مردم است. باید متوجه باشیم که رسانه و خبرنگاران یکی از پایه های اصلی 
دموکراسی به حساب می آیند و آزادی رسانه و بیان را باید بخش اصلی و اعظم این دموکراسی 

دانست.
رئیس اسکودا تصریح کرد: به باور من، رسانه و خبرنگار را باید خط شکن شفافیت و صداقت 
این قشر و صنف زحمتکش کشورمان دفاع شود؛ چراکه  از  باید  این میان  دانست و در 
خبرنگاران و روزنامه نگاران در مسیر اجرای رسالت خود به نوعی مورد تهدید قرار می گیرند و 
حتی بعضی مواقع کار از تهدید هم می گذرد و بحث قتل آن ها مطرح می شود. در اینجاست 
که نقش نهاد وکالت یعنی دفاع از خبرنگاران برجسته می شود تا از این عزیزان در برابر تهدید 

محافظت کنند.
این عضو هیئت علمی دانشکده حقوق دانشگاه شهید بهشتی با بیان اینکه دفاع از خبرنگار 
وظیفه نهاد مستقل وکالت است، اظهار کرد: اینکه یک خبرنگار به دلیل ایفای مسئولیت و 
مأموریت خود مورد هجمه قرار می گیرد و حتی بازداشت و تعلیق از کار برای او منظور می شود، 
موضوعی است که در اینجا نهاد مستقل وکالت باید به میدان بیاید و از آن ها دفاع کند تا 
نگذارد حق اصحاب رسانه پایمال شود. بر همین اساس است که نهاد مستقل وکالت وجاهت 
پیدا می کند و به نوعی لازمه دفاع از خط شکن ها در رسانه بیش از پیش مشخص می شود. 
در سال گذشته اتفاق هایی رخ داد که به نظرم برآمده از برخی فساد ها و بی توجهی ها به 
چالش های اجتماعی بود و باید گفت که این چالش موجب شد تا اصحاب رسانه و نهاد وکالت 

وارد راستی آزمایی شوند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به هجمه هایی که اخیرا علیه نهاد وکالت صورت 
می گیرد، گفت: در فصل سوم قانون اساسی اصولی درباره حقوق ملت مطرح شده است 

که کنشگری جامعه وکالت و خبرنگاران برای احقاق حقوق عمومی را بیش از پیش ضروری 
می سازد، به همین دلیل انتظار داریم هجمه هایی که به نهاد وکالت وارد می شود، از سوی 

رسانه ها به دقت واکاوی و تحلیل شود.
در ادامه این نشست نیز عباس عبدی، روزنامه نگار در سخنانی با اشاره به فعالیت ها و 
تلاش های زنده یاد بهمن کشاورز برای ارتقای نهاد وکالت بیان کرد: قبل از هر چیز باید یادی 
کنیم از مرحوم کشاورز که پایه و اساس اسکودا را بنا کرد و در این راه زحمات زیادی برای نهاد 

وکالت کشید. 
وی افزود: برخی ها معتقدند که روزنامه نگار نباید در برخی از نهاد ها یا موضوعات سَرکَ 
کشیده و آن را کنکاش کند که اساساً این موضوع خلاف و اشتباه است؛ به عنوان مثال جایی 
مانند اتاق بازرگانی یا حتی کانون های وکلا که متعلق به مردم اند و یک نهاد مدنی به حساب 
می آیند باید بتوانند با رسانه و خبرنگار ارتباط خوبی برقرار کرده و افکار عمومی را قانع کنند؛ 

چراکه کانون های وکلا دقیقاً در مرز مدنیت قرار دارند و باید آن را جامه عمل بپوشانند.
کامبیز نوروزی، حقوقدان نیز یکی دیگر از مدعوین این نشست بود که در سخنانی با اشاره 
به اعمال فشار بر دو نهاد صنفی روزنامه نگاری و وکالت بیان کرد: به نظر بنده روزنامه نگاری 
باید مستقل از قدرت حاکم باشد و به همین دلیل معتقدم که هم نهاد صنفی روزنامه نگاری و 

هم صنف وکالت بیش از سایر اصناف و نهاد ها تحت فشار هستند.
وی افزود: ما شاهد آن بودیم که بزرگترین انجمن صنفی روزنامه نگاری ایران در سال ۱۳۸۸ 
تعطیل شد و با وجود اینکه این انجمن همچنان از حیث قانونی معتبر است، اما هنوز اجازه 
فعالیت ندارد. نوروزی با بیان اینکه نهاد وکالت هم تا سال ۱۳۷6 با مصائب و مشکلات خاص 
خود دست و پنجه نرم کرد و در نهایت با برگزاری انتخابات، توانست تا حد زیادی به اصل 
خود بازگردد، گفت: البته اخیرا شاهد آن هستیم که با تصویب و اجرایی شدن قانون تسهیل 
صدور مجوز های کسب وکار، عملاً نهاد وکالت نابود شده است و البته که هیچ صنفی هم در 

این میان باقی نخواهد ماند.
نوروزی با تاکید بر اینکه با رویه جاری علیه کانون های وکلا، به خصوص اجرای قانون تسهیل 
صدور مجوز های کسب و کار، صرفاً نهاد وکالت متضرر نخواهد شد، بلکه حق دفاع مردم در 
این میان مورد ضربه و هدف قرار خواهد گرفت، تصریح کرد: به همین دلیل معتقدم که نهاد 
وکالت و به خصوص وکلا باید در عرصه رسانه ای بیش از گذشته فعال باشند و در عرصه های 

عمومی حضور یابند.
ابراهیم کیانی، نایب رئیس اول اسکودا هم در این نشست با اشاره به وضعیت پیش آمده 

برای نهاد وکالت خاطرنشان کرد: دغدغه ما در شرایط فعلی حفظ خانه خود یعنی کانون وکلا 
است؛ چراکه در برنامه هفتم توسعه به دنبال آن هستند که ماهیت نهاد وکالت را تغییر دهند.

وی با تاکید بر اینکه باید باب گفتگو میان نهاد وکالت و نمایندگان مجلس شورای اسلامی باز 
شود، گفت: در این میان، اما بحث این است که ما به عنوان نهاد وکالت و رسانه باید همکار 
و همیار یکدیگر باشیم، چراکه همین حالا اصل نهاد وکالت زیر شدیدترین هجمه ها قرار دارد و 
واقعیت این است که بحث اجرای قانون تسهیل صدور مجوز های کسب و کار در حال هدف 

قرار دادن مبانی علم حقوق و نهاد وکالت است.
سخنگوی اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران در پایان خاطرنشان کرد: 
بحث اینجاست که باید رسانه به کمک ما بیاید تا این مبانی زنده بماند؛ چراکه ما در مورد 
این وضعیت با اشخاصی روبرو هستیم که اساساً علم حقوق را نمی دانند و صرفاً اقتصاددان 
هستند. به همین دلیل معتقدم که زیبنده کشور نیست که اقتصاددانان به صورت مستقیم 
نظام حقوقی کشور که شامل قضات، وکلا و جامعه حقوقی می شوند را بدون مبنای مشخص 

زیر سوال ببرند.
اهمیت  به تشریح  نایب رئیس دوم اسکودا  نیز محمود حبیبی،  این نشست  ادامه  در 
جایگاه خبررسانی در قرآن پرداخت و در سخنانی گفت: حرفه خبرنگاری چنانچه براساس 
احکام شریعت اسلام و آموزه های قرآنی صورت پذیرد واجد جنبه الهی است و در صورتی 
که دستورات دینی در انجام این امر مهم به فراموشی سپرده شود جنبه الهی خود را از دست 

می دهد و فعل خبرنگار مصداق: أنَْ تصُِیبوُا قوَمْاً بجِهَاَلهٍَ قرار می گیرد.

در نشست هم اندیشی اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران مطرح شد
نهاد وکالت و رسانه در حوزه استیفای حقوق مردم در یک سنگر قرار دارند
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